
Protokół Nr LVI/2018
z LVI Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu odbytej w dniu 29 marca 2018 roku

w sali Urzędu Miejskiego Stary Rynek 1.

Ustawowa liczba Radnych - 21
Obecnych na Sesji              - 21

Porządek obrad:

1. Otwarcie obrad LVI Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu.
2. Przyjęcie porządku obrad Sesji.
3. Przyjęcie protokołu z LV Sesji Rady Miejskiej.
4. Sprawozdanie z realizacji Miejskiego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów
Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii za 2017 rok.
5.  Sprawozdanie z działalności Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łowiczu za rok
2017 oraz planowane działania i potrzeby na rok 2018.
6. Sprawozdanie  z  realizacji  „Programu Przeciwdziałania  Przemocy w Rodzinie  i  Ochrony
Ofiar Przemocy w Rodzinie dla Gminy Miasta Łowicz na lata 2016–2020” w roku 2017.
7. Sprawozdanie z realizacji „Miejskiego Programu Wspierania Rodziny dla Miasta Łowicza
na lata 2016–2018”  w 2017 roku.
8. Rozpatrzenie uchwał: 

1/ w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasto Łowicz na lata
2018-2024,
2/ w sprawie zmian budżetu Miasta Łowicza na 2018 rok,
3/ w sprawie  wyrażenia  zgody na  lokalizację  i  wzniesienie  pomnika  Pamięci  Ofiar
Katastrofy Smoleńskiej z 10 kwietnia 2010 roku, 
4/ w  sprawie  podziału  miasta  Łowicza  na  okręgi  wyborcze,  ustalenia  ich  granic
i numerów oraz liczby radnych wybieranych w każdym okręgu wyborczym,
5/ w sprawie podziału miasta Łowicza na stałe obwody głosowania oraz ustalenia ich
numerów, granic i siedzib obwodowych komisji wyborczych, 
6/ w  sprawie nawiązania  współpracy  z  miastem  Szepetówka  -  Obwód Chmielnicki
Ukraina,
7/ w  sprawie  ustanowienia  tytułu  "Zasłużony  dla  Miasta  Łowicza"  i  uchwalenia
regulaminu nadawania tytułu,
8/ w  sprawie  przyjęcia  Wieloletniego  Programu  Gospodarowania  Mieszkaniowym
Zasobem Gminy Miasta Łowicza na lata 2018–2022,
9/ w sprawie ustalenia  cen i  opłat  za usługi  przewozowe w publicznym transporcie
zbiorowym na terenie Gminy Miasta Łowicza,
10/ w  sprawie  przyjęcia  Programu  opieki  nad  zwierzętami  bezdomnymi  oraz
zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Miasto Łowicz w 2018 roku,
11/ w sprawie przejęcia zarządzania drogą krajową nr 70 w Łowiczu obejmującą odcinek
od km 1+513 do km 2+101 w zakresie realizacji zadania inwestycyjnego „Budowa wiaduktu i
dróg dojazdowych”,
12/ w sprawie  rozpatrzenia  skargi  Pana  Roberta  Knyziaka  na  działalność  Burmistrza
Miasta Łowicza,
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13/ w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  zbycie  działek  gruntu,  położonych  w  Łowiczu
w obrębie Łowicka Wieś przy ul. Bratkówka,
14/ w sprawie wyrażenia zgody na nabycie prawa własności nieruchomości położonej
w Łowiczu obręb Śródmieście,
15/ w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta  Łowicza,
obszar urbanistyczny Małszyce, fragment położony przy ul. Poznańskiej,
16/ w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta Łowicza -
obszar urbanistyczny Bratkowice, fragment położony przy ul. Tuszewskiej,
17/ w sprawie wystąpienia do Instytutu Pamięci Narodowej- Komisja Ścigania Zbrodni
przeciwko Narodowi Polskiemu i Wojewody Łódzkiego w celu uzyskania zgody na zmianę
nazwy ulicy w Łowiczu z „ul. Żołnierzy Niezłomnych” na „ul. 17 stycznia 1649 r.”.

9. Informacja Burmistrza Miasta o działaniach w okresie między Sesjami.
10. Interpelacje, zapytania, sprawy różne.
11. Ustalenie terminu następnej Sesji Rady Miejskiej.
12. Zakończenie obrad LVI Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu.

Ad.1.
Otwarcia  obrad  LV Sesji  Rady Miejskiej  w Łowiczu  dokonał  Przewodniczący Rady Miejskiej
w Łowiczu Radny Michał Trzoska.  Powitał  Radnych oraz zaproszonych gości:  Burmistrza Miasta
Pana Krzysztofa Jana Kalińskiego, Zastępcę Burmistrza Miasta Pana Bogusława Bończaka. Powitał
Przewodniczących Zarządu Osiedli, Sekretarza Miasta Panią Marię Więckowską, Skarbnika Miasta
Pana Arkadiusza Podsędka, Naczelników Wydziału, Dyrektorów jednostek organizacyjnych miasta,
Radcę  Prawnego  Panią  Jolantę  Służalską-Mrożewską  pracowników  Urzędu  Miejskiego,
przedstawicieli mediów.
Tradycją  Sesji  Rady  Miejskiej  w  Łowiczu  są  podziękowania,  w  dniu  dzisiejszym  złożono
podziękowania i wręczono łowickie upominki dla Pani Wiesławy Gębury Prezes Stowarzyszenia
„Dać Szanse” za dotychczasową pracę na rzecz osób niepełnosprawnych i potrzebujących.

Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska stwierdził, że na Sesji Rady Miejskiej obecnych
jest 21 Radnych, wobec czego podejmowane uchwały będą prawomocne.

Ad. 2.
Przewodniczący Rady Miejskiej  Michał  Trzoska  stwierdził,  że  proponowany porządek obrad
LVI Sesji wraz z projektami uchwał został przesłany wszystkim  zaproszonym.

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że porządek posiedzenia został przyjęty bez zmian.

Ad. 3
Protokół z LV Sesji został wyłożony w Biurze Rady Miejskiej oraz na sali obrad. 
Sekretarzem LV Sesji był Radny Józef Szczepanik, Sekretarz Sesji oraz Radni nie zgłosili uwag
do protokołu. 
Przewodniczący Rady Miejskiej  stwierdził,  że skoro uwag nie zgłoszono, protokół z LV Sesji
został  przyjęty bez zmian.
Przewodniczący Rady Miejskiej na Sekretarza LVI Sesji Rady Miejskiej zaproponował Radną
Zofie Wielemborek, która wyraziła zgodę.
Ad. 4

2



Sprawozdanie  z  realizacji  Miejskiego  Programu Profilaktyki  i  Rozwiązywania  Problemów
Alkoholowych  oraz  Przeciwdziałania  Narkomanii  za  2017  rok-  przedstawiła  Pani  Elżbieta
Szachogłuchowicz Inspektor Wydziału Spraw Społecznych.

(stanowi załącznik)

Radni pytań, uwag nie zgłosili.

Opinię  Komisji  Społecznej  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Karina  Sędkowska-
Staszewska.
Opinię  Miejskiej  Komisji  Rozwiazywania  Problemów  Alkoholowych  -  przedstawił  Pan  Cezary
Gawroński Przewodniczący Miejskiej Komisji.

(stanowią załączniki)

Przewodniczący  Rady  Miejskiej stwierdził,  że  Rada  Miejska  przyjęła Sprawozdanie  
z  realizacji  Miejskiego  Programu  Profilaktyki  i  Rozwiązywania  Problemów  Alkoholowych
 oraz Przeciwdziałania Narkomanii za 2017.

Ad. 5
Sprawozdanie z działalności Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łowiczu za rok 2017
oraz  planowane  działania  i  potrzeby  na  rok  2018-  przedstawiła  Pani  Urszula  Markowicz
Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej.

(stanowi załącznik)

Radny  Robert  Wójcik na  Komisji  Mieszkaniowej  i  Socjalnej  pytał  o  program ”Za  życiem”.
Rodzina otrzymuje świadczenie jednorazowe w  wysokości 4 000 zł. Jego zdaniem powinno to być
wsparcie finansowe przekazywane rodzinie na dłuższy czas. Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej
w tym  zakresie  robi  dużo.  Problemy społeczne  są  jednymi  z  najważniejszych  do  rozwiązania.
Stwierdził,  że  w  potrzebach  Miejskiego  Ośrodka  Pomocy  Społecznej  na  2018  roku  brakuje
uwypuklenia potrzeb, same kwoty z budżetu nie wystarczą. Powinien być również zawarty zapis
czy  środki  w  poszczególnych  paragrafach  są  wystarczające.  Czy  środki  na  dzieci  będących
w pieczy  zastępczej  są  wystarczające.  Podziękował  pracownikom  MOPS  za  ich  ciężką  pracę.
Zwrócił uwagę na brak pozyskiwania środków z funduszy europejskich między innymi wyprawki
szkolne, kolonie, na asystentów rodziny. Zaapelował o korzystanie ze środków zewnętrznych.
Pan  Krzysztof  Kaliński  Burmistrz  Miasta  Łowicza zapewnił,  że  zobowiązał  Dyrektora
Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej do skorzystania z zewnętrznych źródeł dofinansowania.

Opinię Komisji Mieszkaniowej i Socjalnej – przedstawił Przewodniczący Komisji Leszek Plichta.
(stanowi załącznik)

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska przyjęła Sprawozdanie z działalności
Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łowiczu za 2017 r. oraz planowane działania i potrzeby
na rok 2018. 

Ad. 6
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Sprawozdanie  z  realizacji  „Programu  Przeciwdziałania  Przemocy  w  Rodzinie  i Ochrony
Ofiar Przemocy w Rodzinie dla Gminy Miasta Łowicz na lata 2016–2020” w roku 2017 -
przedstawiła  Pani  Urszula  Markowicz  Zastępca  Dyrektora  Miejskiego  Ośrodka  Pomocy
Społecznej.

(stanowi załącznik)

Radni pytań, uwag nie zgłosili.

Opinię Komisji Mieszkaniowej i Socjalnej – przedstawił Przewodniczący Komisji Leszek Plichta.
(stanowi załącznik)

Przewodniczący Rady Miejskiej  stwierdził, że Rada Miejska przyjęła Sprawozdanie z realizacji
„Programu  Przeciwdziałania  Przemocy  w Rodzinie  i Ochrony  Ofiar  Przemocy  w Rodzinie  dla
Gminy Miasta Łowicz na lata 2016–2020” w roku 2017. 

Ad. 7
Sprawozdanie z realizacji „Miejskiego Programu Wspierania Rodziny dla Miasta Łowicza na
lata  2016–2018”  w  2017  roku  -  przedstawiła  Pani  Urszula  Markowicz  Zastępca  Dyrektora
Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej.

(stanowi załącznik)

Radni pytań, uwag nie zgłosili.

Opinię Komisji Mieszkaniowej i Socjalnej – przedstawił Przewodniczący Komisji Leszek Plichta.

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska przyjęła Sprawozdanie z realizacji
„Miejskiego Programu Wspierania Rodziny dla Miasta Łowicza na lata 2016–2018” w 2017
roku. 

Ad. 8 Rozpatrzenie uchwał: 

1/  Projekt  uchwały  w  sprawie  zmiany  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  Gminy  Miasto
Łowicz na lata 2018-2024 - przedstawił Pan Arkadiusz Podsędek, Skarbnik Miasta.

(stanowi załącznik)

Radny Robert Wójcik zapytał  o indywidualny dopuszczalny i planowany wskaźnik zadłużenia
w poszczególnych latach.
Pan Arkadiusz Podsędek Skarbnik Miasta poinformował,  że przy prognozie uwzględniającej
plan  z  3  kwartału  roku  poprzedzającego  w 2018  r.  wskaźnik  maksymalny  wynosi  9,92,
przewidywany  do  wykonania  wynosi  3,85,  w  2019  roku  maksymalny  wskaźnik  wynosi  7,19,
a planowany  6.33,  w  2020  roku  maksymalny  wskaźnik  wynosi  7,16,  planowany  wynosi  6,65,
w 2021  roku  maksymalny  wskaźnik  wynosi  8,33,  planowany  7,18,  w  2022  roku  maksymalny
wskaźnik  wynosi  10,60,  planowany  5,16,  w  2023  roku  maksymalny  wskaźnik  wynosi  10,81,
a planowany 8,76, w 2024 roku maksymalny wskaźnik wynosi 11,53 , planowany 6,65. W każdym
roku spełnione są wskaźniki.
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Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

(stanowi załącznik)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
20 „za”, 0 „przeciw”, 1 „wstrzymujący”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła większością głosów:
U c h w a ł ę  Nr LVI/371/2018

2/ Projekt uchwały w sprawie zmian budżetu Miasta Łowicza na 2018 rok - przedstawił Pan
Arkadiusz Podsędek, Skarbnik Miasta.

(stanowi załącznik)

Radna Zofia Wielemborek zapytała,  o zwrot dotacji  przez orkiestrę  miejską,  czy w tym roku
orkiestra może liczyć na wyższą kwotę dotacji. Zwrot dotacji dotyczył nie zakupionych strojów dla
orkiestry.
Pan  Michał  Zalewski,  Kierownik  Biura  ds.  Kultury  Sportu  Turystyki  i  Organizacji
Pozarządowych poinformował,  że  dotacja  na  rok  bieżący  wynosi  90  000 zł,  nie  wnioskowali
o zwiększenie dotacji, ofertę złożono na 78 000 zł nie uwzględniając zakupu strojów.
Radna Zofia Wielemborek zapytała, jaki jest plan na dodatki mieszkaniowe.
Radny Robert Wójcik zapytał o zwiększenie świadczeń wychowawczych o 2000 zł, rozliczenie za
zwroty z lat ubiegłych w wysokości 40 000 zł czy dotyczy to dodatku wychowawczego. Zapytał ile
rodzin musiało zwrócić przyznane świadczenia i ilu dzieci to dotyczy.
Pan  Arkadiusz  Podsędek,  Skarbnik  Miasta na  dodatki  mieszkaniowe  plan  po  zmniejszeniu
wynosi  775 000  zł  i  kwota  ta  powinna  w  zupełności  wystarczyć.  Zwroty  świadczeń
wychowawczych przychodzą z MOPS. MOPS egzekwuje niezależnie pobrane świadczenia a miasto
jedynie przekazuje je dalej do Wojewody. 
Pan Marek Dziedziela,  Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej przyznane zostały
świadczenia  dla  ponad  300  osób.  Zmieniają  się  dochody  i  uchylane  są  decyzje.  Część  osób
zawiadamia MOPS o poprawiającej się sytuacji  materialnej.  Pozostałe decyzje są wydawane bo
ktoś przeoczył zatrudnienie lub podjął zatrudnienie. Decyzja jest z rygorem egzekucji. Najwyższy
zwrot to kwota 6 000 zł. 
Radny Robert Wójcik poprosił o informację  w tym temacie na piśmie.
Radny  Mariusz  Siewiera  zapytał,  czy  środki  na  wynagrodzenia  z  wniosku  pt.  „Po  nitce
z Łowicza”  dotyczą  osób  już  pracujących  w  Wydziale  Strategii,  Rozwoju  i  Obsługi
Przedsiębiorców czy zostaną zatrudnione dodatkowe osoby.
Pan  Krzysztof  Kaliński  Burmistrz  Miasta  Łowicza poinformował,  że  są  to  wynagrodzenia
z projektu, ze środków refundowanych dla dwóch pań  pracujących w wydziale.

Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

(stanowi załącznik)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały:
20 „za”, 0 „przeciw”, 1 „wstrzymujący”
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Przewodniczący  Rady  Miejskiej stwierdził,  że  Rada  Miejska  podjęła  uchwałę  większością
głosów:

U c h w a ł ę  Nr LVI/372/2018

3/ Projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na lokalizację i wzniesienie pomnika Pamięci
Ofiar Katastrofy Smoleńskiej  z 10 kwietnia 2010 roku  -  przedstawił  Pan Paweł  Gawroński
Naczelnik Wydziału Spraw Komunalnych.

(stanowi załącznik)

Radni pytań i uwag nie zgłosili.

Opinię  Komisji  Społecznej  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Karina  Sędkowska-
Staszewska,

(stanowi załącznik)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
19 „za”, 0 „przeciw”, 1 „wstrzymujący”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła większością głosów:
U c h w a ł ę  Nr LVI/373/2018

4/ Projekt uchwały w sprawie podziału  miasta Łowicza na okręgi  wyborcze,  ustalenia ich
granic  i numerów  oraz  liczby  radnych  wybieranych  w  każdym  okręgu  wyborczym  –
przedstawiła Pani Maria Więckowska Sekretarz Miasta.

(stanowi załącznik)

Pani  Maria  Więckowska,  Sekretarz  Miasta poinformowała,  że  Radni  dziś  otrzymali  nowy
projekt uchwały. Uchwała została wysłana do Komisarza Wyborczego celem konsultacji. Komisarz
Wyborczy zaproponował zmianę  kolejności  ustaw w podstawie prawnej.  Stwierdził,  że  Kodeks
Wyborczy  w  podstawie  prawnej  uchwały   powinien  być  zamieszczony  jako  pierwszy.  W  §5
wpisano,  że  uchwały  tracą  moc  uchwała  pierwotna  wraz  ze  zmianami.  Natomiast  Komisarz
Wyborczy zasugerował aby wpisać tylko uchwałę pierwotną. Uznał, że uchwała ta jest aktem prawa
miejscowego i będzie obowiązywała 14 dni po ogłoszeniu w Dzienniku Urzędowym. 
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska  zapytał  dlaczego nie  wrócono  do  podziału
miasta na okręgi wyborcze z  roku 2010. Stwierdził, że takie  rozwiązanie byłoby poza wszelkimi
wątpliwościami.  
Pan  Jacek  Foks,  podinspektor  w  Wydziale  Organizacyjnym ponieważ   obowiązują  nowe
wytyczne  Komisji  Wyborczej,  nie  można  było  wrócić  do  podziału  z  roku  2010.  Obecnie
obowiązuje zasada graniczenia ze sobą dwóch osiedli. W podziale z 2010 roku osiedle Zatorze było
w jednym okręgu z osiedlem Przedmieście. Osiedla te nie graniczyły ze sobą, rozgraniczone były
ul. gen. Klickiego.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska zapytał, z czego wynika, że osiedla muszą ze
sobą graniczyć. 
Pan Jacek Foks, podinspektor w Wydziale Organizacyjnym nie ma szczegółowych wytycznych
dot.  graniczenia.  Należy  kierować  się  zdrowym  rozsądkiem.  Jeśli  osiedla  rozdzielone  są  ulicą
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zamieszkałą z domostwami to nie ma między nimi graniczenia.. A jeśli ulica jest nie zamieszkała to
można stwierdzić, że graniczą ze sobą. Chodzi o sąsiedztwo mieszkańców osiedli .
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska wyraził swoja wątpliwość co sąsiedztwa osiedla
Górki z osiedlem Bratkowice. Ponieważ uważa że droga – obwodnica pomiędzy tymi osiedlami jest
elementem rozgraniczającym. Zapytał, czy definicja graniczenia wynika z przepisów prawa.
Pan Jacek Foks,  podinspektor w Wydziale  Organizacyjnym wynika  ze  zdrowego rozsądku,
ponadto Komisarz Wyborczy przyjął przedłożony projekt. 
Przewodniczący  Rady Miejskiej  Michał  Trzoska stwierdził,  że  taki  projekt  został   wysłany.
Ciekawie jakby zareagowałby Komisarz Wyborczy na podział z 2010 roku. Każdy podział miasta
na okręgi wyborcze zawsze będzie kontrowersyjny. Nie ma idealnego podziału na okręgi. W tym
podziale są dwa okręgi rozciągające się od centrum do samego południa miasta.
Pan Jacek Foks, podinspektor w Wydziale Organizacyjnym w podziale z 2010 roku osiedle
Górki z Bratkowicami tworzyły jeden okręg. 
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska  wówczas nie  było  przepisów  dotyczących
graniczenia.
Pan  Jacek  Foks,  podinspektor  w  Wydziale  Organizacyjnym nie  było  wtedy  żadnych
wytycznych dotyczących tworzenia okręgów. 
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska  stwierdził,  że podział  z  2010  roku  budził
najmniej  wątpliwości.  Obecnie  osiedla  nie  graniczą  ze  sobą,  a  Komisarz  Wyborczy  opiniuje
pozytywnie. 
Pan  Jacek  Foks,  podinspektor  w  Wydziale  Organizacyjnym  poinformował,  że  pomiędzy
osiedlami Zatorze i Przedmieście istnieje ewidentny brak graniczenia. W przypadku osiedla Górki
i osiedla Bratkowice są argumenty za i przeciw.
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska  uważa  że  połączenie  osiedla  Górki
z Bratkowicami jest tematem bezdyskusyjnym - jest brak graniczenia.
Radny Robert Wójcik stwierdził,  że konsultacje w tym temacie powinny odbyć się wcześniej.
Radni powinni wyrazić swoje opinie w tym temacie. Okręg nr 1 jest największy i Burmistrz będzie
lokomotywą wyborczą i tu jest największa szansa na zdobycie drugiego mandatu. 
Propozycja Radnego Wolskiego -  Przewodniczącego Klubu Radnych PIS to propozycja jeszcze
gorsza. Różnica miedzy okręgiem 1 a 2 wynosi 19 głosów. Zapytał,  gdzie jest spełnienie norm
przedstawicielskich. Różnica między okręgiem 2 i 3 wynosi 325 osób. Zapytał, co wspólnego ma
osiedle  Dąbrowskiego  z  osiedlem  Przedmieście.  Opozycję  połączono  w  jednym  okręgu.  Był
obowiązek konsultacji tego podziału z Komisarzem Wyborczym. Radni nie mają wyjścia, jest na to
czas do końca marca br. jeśli Rada nie przyjmie podziału na okręgi w tym terminie to Komisarz
podzieli miasto na okręgi według własnego uznania.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska podobny związek ma zaproponowany podział
osiedla Nowe Miasto z osiedlem Kostka. 
Radny Jakub Wolski poinformował, że wszyscy Radni otrzymali materiały. Również ubolewa, że
nie  było  konsultacji.  Ma jedną uwagę,  że  nie  jest  to  jedyna  możliwa  propozycja  podziału.  Po
policzeniu okazało się, że jest jeszcze jedna możliwość podziału. Radny Robert Wójcik wspomniał,
że  okręgi  podzielone  pod  Burmistrza.  Radny  Robert  Wójcik  uprawia  politykę  zarzucając
niesprawiedliwy podziału najpierw Burmistrzowi a teraz jemu. Prosił o przedstawienie propozycji
własnej przez Radnego Roberta Wójcika, a nie tylko krytyka. 
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta Łowicza podział,  który zaproponowano uwzględnia
przyległość osiedli. Zaproponowany podział nie ma nic wspólnego z ewentualnym kandydowaniem
Burmistrza z osiedla Korabka. Zapytał, czy osiedle Górki graniczy z osiedlem Korabka przez rzekę

7



i  łąkę.  Czy  osiedle  Dąbrowskiego  kawałkiem asfaltu  graniczy  z  osiedlem Bratkowice?  Jest  to
kwestia problematyczna ale granica jest. 
Radny Mariusz Siewiera stwierdził, że Radny Robert Wójcik krytykuje sytuacje i podział, a nie
osoby. Nie krytykował projektu uchwały mówiąc, że propozycja ta jest zła, ale wskazał na pewne
elementy  tego  podziału.  Radny  Robert  Wójcik  na  komisji  głosował  za  tym  projektem  i  jest
konsekwentny. Osobiście przeanalizował dwa podziały na okręgi wyborcze i będzie głosował za
propozycją Burmistrza, bo uważa to za mniejsze zło.
Radny Robert Wójcik poinformował, że na Komisjach głosował za pozytywnym zaopiniowaniem
tego  projektu  uchwały.  Stwierdził,  że  Radnym  jest  3  kadencję  i  da  sobie  radę  w   kolejnych
wyborach.
Radna Zofia Wielemborek stwierdziła, że każdy podział jest kontrowersyjny. Zmienione zostały
przepisy i trudno znaleźć lepsze rozwiązanie. O wyborze Radnych zadecydują głosy wyborców.
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska projekt  podziału  nie  jest  całkowicie  zły.
Propozycja  na plus  to  połączenie  osiedla  Stare  Miasto  z  osiedlem Zatorze  i  połączenie  osiedli
Przedmieście, Kostki i Dąbrowskiego. Na minus jest połączenie osiedla Korabki z osiedlem Nowe
Miasto. Nie ma możliwości idealnego podziału.
Wiceprzewodniczący  Rady  Miejskiej  Radny  Marek  Boroski zgadza  się  z  wypowiedzią
Przewodniczącego Rady. Pierwszy projekt z podziałem na okręgi który otrzymał był taki jak z 2010
roku.  Nie  wie  dlaczego  się  zmienił  ten  projekt.  Na  nieoficjalnym  spotkaniu  Radny  Krystian
Cipiński przedstawił taką propozycję. Stwierdził, że z tego powodu teraz wstrzyma się od głosu.
Mieszkańcy są postawieni na końcu. Nie rozumie jaki związek ma osiedle Korabka z osiedlem
Zatorze, osiedla te dzieli rzeka Bzura. Nie wiadomo jak Komisarz Wyborczy zaopiniowałby projekt
podziału na okręgi takie jak z 2010 roku.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska stwierdził, że nie uczestniczył z Radnym Jakub
Wolskim w nieoficjalnych spotkaniach.
Radny Robert Wójcik  stwierdził,  że to skandal, że tylko grupa radnych została zaproszona na
spotkanie,  to jest tzw. „demokracja po łowicku”.  Niech teraz ktoś powie, że rządzący nie robią
okręgów pod siebie.
Radny Mariusz Siewiera  ze zdziwieniem stwierdził,  że  to  znaczy,  że  ktoś oprócz Pana Jacka
Foksa nad tym projektem jednak pracował i nie jest tak jak Burmistrz informował. Ta informacja
powinna się  rozejść się  szerokim echem po mieście.
Radny Krystian Cipiński stwierdził, że nie potrzebnie Radny Marek Boroski wprowadza ferment
on  jako  Radny  nie  ma  mocy  sprawczej,  aby  konstruować  okręgi  wyborcze.  Pokazał  jedynie
Radnemu Markowi Boroskiemu podział na okręgi z 2010 roku i powiedział, że jest to najbardziej
przejrzysty podział.  Niestety przepisy stanowią inaczej i zostały zmienione okręgi. Rzeka Bzura
dzieli  Korabkę  z  Zatorzem,  ale  nikt  tam w  pobliżu  nie   zamieszkuje.  Poprosił  o  zachowanie
rozsądku  przez Radnego Marka Boroskiego.
Radny  Krzysztof  Janicki przepisy  zostały  zmienione.  Najsprawiedliwsze  jego  zdaniem  były
okręgi jednomandatowe. Nie jest zadowolony, że połączono osiedle Górki z Bratkowicami, osiedle
Górki  to  około 2000 mieszkańców Bratkowice  ponad 4000 i  może  być  tak  jak w poprzedniej
kadencji, że osiedle Górki nie będzie miało swojego przedstawiciela w Radzie Miejskiej. 
Radny Józef  Szczepanik zaproponował, aby  zakończyć  dyskusję.  Przedłożono  propozycję,  za
którą  będzie  głosował.  A  pro  po  słowa  „demokracja”  to  zapytał  gdzie  była  demokracja  gdy
omawiano sprawę placu na osiedlu Górki.
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Radny Mariusz Siewiera zapytał czy można poznać listę osób uczestniczących w spotkaniu. Już
wiadomo, że nie uczestniczyli  w spotkaniu Przewodniczący Rady Michał Trzoska, Radni: Jakub
Wolski, Mariusz Siewiera, Robert Wójcik, Paweł Pięta. 
Radny Grzegorz Durka stwierdził, że on  również nie uczestniczył w takim spotkaniu.
Radna  Karina  Sędkowska-Staszewska stwierdziła,  że  nie  uczestniczyła  w  nieoficjalnych
konsultacjach a w przyszłości chciałaby uczestniczyć. 
Radny Krzysztof Igielski najlepszym rozwiązaniem to powrót do rozwiązania z 2010 roku nie
byłoby niejasności i tylu wątpliwości. Nie uczestniczył w nieoficjalnym spotkaniu.
Radny Robert Wójcik stwierdził ,że wszystko to po to, aby rozmydlić rzeczywistość.
Radny Jakub Wolski poprosił o 5 minut przerwy w obradach sesji. 
Przewodniczący Rady Michał Trzoska zarządził  przerwę w obradach sesji do godz. 11 30.

Po przerwie
Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej Radny Marek Boroski wyjaśnił, że został źle zrozumiany.
To  było  luźne  spotkanie  i  luźne  rozmowy.  Kolega  Radny  przedstawił  stanowisko  z  2010  r.
Przeprosił, jeśli ktoś się poczuł dotknięty.
Radny Krystian Cipiński podziękował za wyjaśnienia. Stwierdził, że takie domysły to woda na
młyn dla Radnego Roberta Wójcika i Mariusza Siewiery. Poprosił  uszanowanie  jego czasu.
Radny Robert Wójcik prosił - bez ad persona. 
Radna Zofia  Wielemborek zapytała  czy  inni  Radni  nie  przychodzili  do  Burmistrza  na  luźną
rozmowę.
Radny Jakub Wolski propozycja, którą zgłosił na Komisji Budżetu i Finansów była głosowana
i komisja nie zajęła stanowiska wobec  niej. Dlatego zdecydował, że nie będzie  zgłaszał jej na sesji.
Radny  Robert  Wójcik każdy  ma  prawo  złożyć  propozycję,  on  jednie  się  do  niej  odniósł
merytorycznie nikogo  nie oskarżał.
Radny Jakub Wolski  zapytał Radnego Wójcika, dlaczego nie złożył swojego wniosku.
Radny  Robert  Wójcik na  Komisji  Mieszkaniowej  i  Socjalnej  zagłosował  za  propozycją
Burmistrza, ale widzi  w tej uchwale również  jej wady.
Radny Jakub Wolski  zapytał dlaczego nie złożył propozycji własnej bez wad.
Radny Robert Wójcik stwierdził, że Radny może złożyć propozycję ale on miał prawo nie składać
takiej propozycji.
Radny Krystian Cipiński przypomniał, że dzisiaj wielki czwartek poprosił o ostudzenie emocji.
Zaproponował zakończenie dyskusji i przegłosowanie projektu uchwały.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska stwierdził, że propozycja Radnego Wolskiego
byłaby lepsza, ale nie została zgłoszona. Wybór należy do wyborców. 

Opinię  Komisji  Społecznej-  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Karina  Sędkowska-
Staszewska.
Opinię Komisji Mieszkaniowej i Socjalnej – przedstawił Przewodniczący Komisji Leszek Plichta
Opinię Komisji Gospodarczej i Rozwoju Miasta- przedstawił Przewodniczący Komisji Radny 
Krzysztof Olko.
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów-  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały .
13 „za”, 0 „przeciw”, 8 „wstrzymujących”
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Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła większością głosów:
U c h w a ł ę  Nr LVI/374/2018

5/ Projekt  uchwały w sprawie podziału  miasta  Łowicza  na stałe  obwody głosowania oraz
ustalenia ich numerów, granic i siedzib obwodowych komisji wyborczych - przedstawiła Pani
Maria Więckowska, Sekretarz Miasta. 

(stanowi załącznik)

Radny Mariusz Siewiera stwierdził, że stałe obwody są jeszcze dwa. Zapytał, czy w tej uchwale
nie powinny być powołane również dwa obwody zamknięte, w szpitalu i Zakładzie Karnym.
Pani Maria Więckowska, Sekretarz Miasta poinformowała, że przepisy wymagają aby powołać
stałe  obwody głosowania.  Zamknięte  obwody będą  powołane  odrębną  uchwałą  w późniejszym
terminie.

Opinię  Komisji  Społecznej  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Karina  Sędkowska-
Staszewska,
Opinię Komisji Mieszkaniowej i Socjalnej – przedstawił Przewodniczący Komisji Leszek Plichta
Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko,
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

(stanowią załączniki)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
21 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LVI/375/2018

6/  Projekt  uchwały  w  sprawie  nawiązania  współpracy  z  miastem  Szepetówka  -  Obwód
Chmielnicki  Ukraina-  przedstawił  Pan Michał  Zalewski  Kierownik  Biura  ds.  Kultury,  Sportu,
Turystyki i Organizacji Pozarządowych.

(stanowi załącznik)

Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska stwierdził, że szkoda, że nie było możliwości
poznania tego miasta i ludzi. 

Opinię  Komisji  Społecznej  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Karina  Sędkowska-
Staszewska,
Opinię Komisji Mieszkaniowej i Socjalnej – przedstawił Przewodniczący Komisji Leszek Plichta
Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko,
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

(stanowią załączniki)
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Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
19 „za”, 0 „przeciw”, 2 „wstrzymujące”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LVI/376/2018

7/  Projekt  uchwały  w  sprawie  ustanowienia  tytułu  "Zasłużony  dla  Miasta  Łowicza"
i uchwalenia regulaminu nadawania tytułu – przedstawił Pan Michał Zalewski Kierownik Biura
ds. Kultury, Sportu, Turystyki i Organizacji Pozarządowych.

(stanowi załącznik)

Radna Zofia Wielemborek  stwierdziła,  że to bardzo dobra propozycja.  Jest  tytuł  Honorowego
Obywatela Miasta Łowicza. Będzie teraz tytuł Zasłużony dla Miasta Łowicza, kandydatury do tego
tytułu już dziś można przedstawić. Zagłosuje za uchwałą.
Radny Krystian Cipiński podziękował za tą uchwałę. Jest wiele aktywnych osób udzielających się
w życiu miasta. Jest to bardzo szlachetny gest ze strony miasta.
Radny Robert Wójcik podziękowania dla Zasępy za tą propozycji.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska wielu Radnych zgłaszało propozycję takiego
tytułu.
Radny Jerzy Stobnicki zapytał ile osób w ciągu roku będzie otrzymywało ten tytuł. Obawia się, że
nagroda ta  spowszednieje.
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska  poinformował,  że  przyznanie  tytułu  będzie
decyzją kapituły, nie ma ustalonej liczny przyznania tytułu w ciągu roku.
 
Opinię  Komisji  Społecznej  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Karina  Sędkowska-
Staszewska,

(stanowi załącznik)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały .
20 „za”, 0 „przeciw”, 1 „wstrzymujący”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła większością głosów:
U c h w a ł ę  Nr LVI/377/2018

8/  Projekt  uchwały  w  sprawie  przyjęcia  Wieloletniego  Programu  Gospodarowania
Mieszkaniowym Zasobem Gminy Miasta Łowicza na lata 2018–2022 - przedstawiła Pani Alina
Guszlewicz Naczelnik Wydziału Spraw Lokalowych i Działalności Gospodarczej.

(stanowi załącznik)

Radny Robert Wójcik wyraził zadowolenie, że stan zasobów mieszkaniowych ZGM będzie się
poprawiał.  W  programie  nie  założono  dużego  wzrostu  czynszu.  Wyraził  zadowolenie,  że
w programie  założono  pozyskiwanie  środków zewnętrznych  na budowę mieszkań komunalnych
oraz adaptację pustostanów na mieszkania socjalne.

Opinię Komisji Mieszkaniowej i Socjalnej – przedstawił Przewodniczący Komisji Leszek Plichta
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 (stanowią załączniki)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały .
21 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LVI/378/2018

9/  Projekt  uchwały  w  sprawie  ustalenia  cen  i  opłat  za  usługi  przewozowe w publicznym
transporcie zbiorowym na terenie Gminy Miasta Łowicza - przedstawił Pan Paweł Gawroński
Naczelnik Wydziału Spraw Komunalnych.

(stanowi załącznik)

Radny Krzysztof  Olko  poinformował,  że  tą  uchwałą  wprowadza  się  opłatę  dla  osób powyżej
70 roku życia. Zapytał czy jest możliwość wprowadzenia biletu rocznego w kwocie np. 5 zł.
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz zaapelował, aby nie ryzykować, aby z tego powodu miasto nie
musiało  zwracać  środków pozyskanych  na zakup autobusów. Propozycja,  którą  przedkłada  jest
sprawdzona.  Propozycja  Radnego  Krzysztofa  Olko  zostanie  skonsultowana  z  organem nadzoru
i jeśli będzie taka możliwość uchwałę w tym zakresie można zmienić. 
Radny  Krzysztof  Olko wycofał  swój  wniosek.  Po  konsultacjach  poprosił  o  przygotowanie
ewentualnej zmiany uchwały.
Pani  Jolanta  Służalska-Mrożewska,  Radca  prawny w  przedłożonym  projekcie  uchwały
likwidowane są ulgi, które były dotychczas.  Ustalono bilet  ulgowy stanowiący 25% ceny biletu
jednorazowego normalnego. Ta kwota może być podwyższona dla zasadności odliczenia VAT-u
przez miasto. Wprowadzenie tak symbolicznej opłaty może uniemożliwić odliczenie VAT-u.

Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko,
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

(stanowią załączniki)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
18 „za”, 2 „przeciw”, 1 „wstrzymujący”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła większością głosów:
U c h w a ł ę  Nr LVI/379/2018

10/ Projekt uchwały w sprawie przyjęcia Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz
zapobiegania  bezdomności  zwierząt  na  terenie  Gminy  Miasto  Łowicz  w  2018  roku  -
przedstawił Pan Paweł Gawroński Naczelnik Wydziału Spraw Komunalnych.

(stanowi załącznik)

Radny Mariusz Siewiera  stwierdził,  że spółka Zakładu Utrzymania Miasta miała zajmować się
schroniskiem. Zapytał, jak to będzie wyglądało gdy spółka zacznie funkcjonować. 
Radna Zofia Kroc  stwierdziła, że program jest bardzo dobry. Zapytała ile zwierząt jest obecnie
w schronisku, czy mają wszczepiane chipy i czy są chętne osoby do adopcji psów.
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Radny Robert Wójcik w schronisku zaplanowano pewne inwestycje, zapytał co będzie zrobione
i kto to będzie wykonywał. 
Pan Paweł Gawroński Naczelnik Wydziału Spraw Komunalnych poinformował, że na pierwszy
kwartał  br.  opiekę  nad  schroniskiem powierzono  Zakładowi  Usług  Komunalnych  na  pozostałą
część roku planuje się powierzenie opieki Zakładowi Utrzymania Miasta. 
W zeszłym tygodniu w schronisku było około 50 zwierząt. Każde odbierane ze schroniska zwierzę
jest  sterylizowane  i  zaopatrzone  w  chipy.  W  roku  ubiegłym  było  tyle  samo  doprowadzonych
zwierząt co adoptowanych. Dzięki wolontariatowi nie ma z tym problemu. 
W  2017  roku  przeznaczona  była  kwota  50 000  zł  na  modernizację  budynku  socjalnego-
magazynowego.  Zakład  Usług  Komunalnych  przygotował  projekt  modernizacji  i  adaptacji
poddasza na magazyn. Nie znaleziono wykonawcy na te prace i nie zostały one wykonane w 2017 r.
Miasto zleci te prace w roku bieżącym. Ponadto planowany był do przebudowy magazyn drewniany
i boks na przygotowanie paszy dla psów. 
Radny Jerzy Stobnicki zapytał czy przybywa czy ubywa zwierząt bezdomnych i czy sterylizacja
wpływa na ilość zwierząt bezdomnych w mieście.
Pan Paweł Gawroński Naczelnik Wydziału Spraw Komunalnych  poinformował,  że zwierząt
bezdomnych  ubywa  i  ma  na  to  bezpośredni  wpływ  sterylizacja.  Istnieje  wprawdzie  sezonowa
migracja zwierząt. 
Radny Krzysztof Janicki wspomniał, że na Komisji Gospodarczej i Rozwoju Miasta informował
o problemie  posiadania  przez  jednego  właściciela  wielu  psów.  Zwierzęta  te  utrudniają  życie
sąsiadom. W Łowiczu posiadacze psów są zwolnieni z podatku. W gminach ościennych posiadanie
dwóch  psów  jest  bez  opłaty.  Natomiast  posiadanie  więcej  niż  dwóch  psów  jest  objęte  opłatą
podatkową i uznawane jako hodowla. Zasugerował rozważenie tego problemu w Łowiczu.
Radny  Robert  Wójcik poinformował,  że  ma  w posiadaniu  psa  rasy  york  i  hasky  oraz  kota.
Zapytał, czy to już należy traktować jako hodowlę.
Radny Krzysztof Janicki  poinformował, że dotyczy to tylko psów. 

Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko,

(stanowi załącznik)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
21 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LVI/380/2018

11/  Projekt  uchwały  w  sprawie  przejęcia  zarządzania  drogą  krajową  nr  70  w  Łowiczu
obejmującą odcinek od km 1+513 do km 2+101 w zakresie realizacji zadania inwestycyjnego
„Budowa wiaduktu i dróg dojazdowych” - przedstawił Pan Grzegorz Pełka Naczelnik Wydziału
Inwestycji i Remontów.

(stanowi załącznik)

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska  poprosił,  żeby  mapki  dotyczące  budowy
wiaduktu oraz nowego przebiegu ul. Bolimowskiej były dostępne na stronie internetowej miasta.
Pan Bogusław Bończak, Zastępca Burmistrza Miasta poinformował, że miasto planuje wykonać
wizualizację wiaduktu oraz dróg dojazdowych. 
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Wiceprzewodniczący  Rady  Miejskiej  Marek  Boroski zapytał,  czy  samochody  ciężarowe
obsługujące Agros Nova będą mogły korzystać z wiaduktu.
Pan Grzegorz Pełka, Naczelnik Wydziału Inwestycji i Remontów poinformował, że samochody
ciężarowe  będą  mogły  wjeżdżać  na  wiadukt.  Obecnie  samochody  ciężarowe  jadące  od  strony
Skierniewic,  aby  dojechać  do  przetwórni  muszą  przejechać  8  kilometrów  drogami  krajowymi.
Będzie  to  wjazd docelowy.  Generalna Dyrekcja Dróg Krajowych i  Autostrad wyraża  zgodę na
ustawienie  znaku  zakazu  wjazdu  pojazdów  powyżej  10  ton  na  wiadukt.  Poinformował,  że
ul. Dmowskiego będzie przygotowana do przejęcia ruchu samochodów ciężarowych.
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta Łowicza przypomniał, że Rada Miejska zmieniła plan
zagospodarowania przestrzennego tak, aby Maspex mógł wybudować wyższą halę i dzięki temu
zainwestowali w Łowiczu. Częstotliwość ruchu samochodów ciężarowych nie zmieni się.
Radny Robert Wójcik wyraził zadowolenie, że Agros Nova jest dużym nowoczesnym zakładem
pracy.  Zwrócił  uwagę, że w związku z działalnością  tego zakładu będą pewne uciążliwości dla
mieszkańców ul. Powstańców, oraz ul. Kaliskiej. Poprosił o wybudowanie obwodnicy Łowicza od
ronda Niepodległości do ul Łódzkiej.
Radny Jakub Wolski poprosił Burmistrza o wystąpienie do Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych
i Autostrad o poprowadzenie obwodnicy osiedla Zatorze. Stwierdził, że mieszkańcy długo czekali
na  budowę  wiaduktu.  Ruch  samochodów  ciężarowych  jest  bardzo  duży.  Powstanie  wiaduktu
usprawni przejazd przez tory. Jednak powstaną korki przy dwóch planowanych rondach. Poprosił
o częste wysyłanie pism do Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad o budowę obwodnicy
w tej części miasta. Stwierdził, że droga zjazdowa z wiaduktu, będzie przechodziła przez powstały
na terenach kolejowych parking przy ul.  3 Maja. Zapytał,  czy po zlikwidowaniu tego parkingu
miasto  planuje  utworzenie  nowego  w  innym  miejscu.  Zapytał,  w którym  miejscu  zostaną
postawione ekrany dźwiękochłonne od strony osiedla M. Konopnickiej.
Pan  Krzysztof  Kaliński  Burmistrz  Miasta  Łowicza poinformował,  że  obecny  parking  przy
ul. 3 Maja  to  teren  PKP.  Miasto  oczyściło  ten  teren  za  zgodą PKP.  Miasto  wystąpiło  do  PKP
o użyczenie lub ewentualną sprzedaż nieruchomości po PKS-ie. 
Pani Anna Gajewska, Naczelnik Wydziału Gospodarki Gruntami Planowania Przestrzennego
i Rolnictwa poinformowała, że PKP wyraziło zgodę na sprzedaż tylko części terenu. 
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta Łowicza poinformował, że miasto przez 5 lat starało
się o zakup terenu pod parking przy Dworcowej. Wyraził nadzieję, że uda się także wykupić teren
pod  przyszłym  wiaduktem celem  utworzenia  parkingu.  Miasto  zachowało  działkę  po  dawnym
Środowiskowym Domu Samopomocy,  aby w przyszłości mógł powstać w tym miejscu parking.
Poinformował,  że miasto występowało i będzie dalej  występować do Generalnej Dyrekcji  Dróg
Krajowych i Autostrad o wybudowanie obwodnicy os. Zatorze. Miasto może przygotować pisma,
które  mogli  by  podpisać  Radni  Rady  Miejskiej  w  sprawie  poparcia  wybudowania  obwodnicy
os. Zatorze.
Radny Jakub Wolski poprosił Burmistrza o przygotowanie pisma na przyszłą Sesję.
Pan Grzegorz Pełka poinformował, że działka po dawnej bazie PKS jest zagospodarowania przez
firmę  Trakcja  (firmę  zajmującą  się  modernizacją  trasy  kolejowej).  Dopóki  nie  zakończy  się
inwestycja to PKP nie będzie chciało tej działki sprzedać. Ekrany dźwiękochłonne są przewidziane
wzdłuż nowej Bolimowskiej  aż do wjazdu na ul.  Konopnickiej.  Przy wjeździe na Orlik  będzie
zainstalowana brama. Ekrany zostaną również umieszczone od strony torów gdzie są dwa domy
mieszkalne.  Ekrany będą również przy skrzyżowaniu ul.  Nieborowskiej  z ul.  Bolimowską,  oraz
przy budynkach od strony ul. Nieborowskiej oraz budynkach ZGM-u. Przewidziana jest specjalna
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nawierzchnia  jezdni,  która  zmniejszy  natężenie  hałasu.  Poinformował,  że  obwodnica  tej  strony
miasta nie jest obecnie planowana. 
Radny Dariusz Dzik podziękował,  że Radni nie  są przeciwni inwestycjom firmy Agros Nova.
Lokalizacja  firmy  jest  trudna.  Liczba  samochodów  ciężarowych  dojeżdżających  do  firmy  nie
zwiększy się. Zapewnił, że góra piachu znajdująca się na działce obok firmy Agros Nova zostanie
zlikwidowana. Prawdopodobnie powstanie w tym miejscu parking dla samochodów ciężarowych.
Dobrym  pomysłem  jest  umożliwienie  dojazd  docelowych  wiaduktem  dla  samochodów
ciężarowych.
Radny Jerzy Stobnicki stwierdził,  że marzy mu się, żeby produkty dowożone do Agros Nova
pochodziły od polskich producentów. Nie chce aby były to owoce  i warzywa z Chin o marnej
jakości. 
Pan Krzysztof  Kaliński  Burmistrz  Miasta  Łowicza poinformował,  że  firma  Maspex skupuje
polskie owoce. 
Radny Krzysztof Janicki poinformował, że pozostawienie Agros Nova w obecnej lokalizacji było
bardzo dobrą decyzją.  Zdaje sobie sprawę, że utrudnienia są spore. Należy pamiętać,  że Zakład
Energetyki Cieplnej dostarcza parę do Agros Nova. 
Radny Dariusz Dzik stwierdził, że Radni powinni swoją uwagę skierować na budowie obwodnic
Łowicza, które odciąża nasze lokalne ulice.

Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko,
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

(stanowią załączniki)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
21 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LVI/381/2018

12/ Projekt uchwały  w sprawie rozpatrzenia skargi Pana Roberta Knyziaka na działalność
Burmistrza Miasta Łowicza”-  przedstawił  Pan Grzegorz Pełka Naczelnik  Wydziału  Inwestycji
i Remontów.

(stanowi załącznik)

Radni pytań, uwag nie zgłosili.

Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko,

(stanowi załącznik)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
21 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
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U c h w a ł ę  Nr LVI/382/2018

Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta Łowicza podziękował Radnym za jednogłośne uznanie
skargi za bezzasadną.

13/  Projekt  uchwały  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  zbycie  działek  gruntu,  położonych
w Łowiczu w obrębie Łowicka Wieś przy ul. Bratkówka -  przedstawiła Pani Anna Gajewska
Naczelnik Wydziału Gospodarki Gruntami, Planowania Przestrzennego i Rolnictwa.

(stanowi załącznik)

Radny  Robert  Wójcik poprosił  o  rozwinięcie  pojęcia  poprawa  warunków  zagospodarowania
nieruchomości.
Pani  Anna  Gajewska,  Naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami,  Planowania
Przestrzennego  i  Rolnictwa poinformowała,  że  działki  są  sprzedawane  właścicielom  działek
o nr 3912/2  i  3913/2,  są  to  działki  od  ulicy  Łódzkiej.  Pojęcie  „poprawa  warunków
zagospodarowania nieruchomości” jest ogólnym sformułowaniem. Miasto może je sprzedać na taki
cel gdyż ta nieruchomość składająca się z tych dwóch działek ma ogólną powierzchnię 439 m2, a w
planie zagospodarowania przestrzennego jest zapis, że działki zabudowy jednorodzinnej powinny
mieć powierzchnię od 500 m2.

Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko,

(stanowi załącznik)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
20 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LVI/383/2018

14/ Projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie prawa własności nieruchomości
położonej w Łowiczu obręb Śródmieście - przedstawiła Pani Anna Gajewska Naczelnik Wydziału
Gospodarki Gruntami, Planowania Przestrzennego i Rolnictwa.

(stanowi załącznik)

Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta Łowicza poinformował, że miasto planuje zakup tej
nieruchomości, aby miasto mogło spokojnie go utwardzić i wyrównać. Poprosił o to, żeby Radni
nie pytali o cenę zakupu działki. Działka ma powierzchnię 1200 m2. W dalszych planach miasto
przystąpi  do  zmiany  planu  zagospodarowania  przestrzennego  miasta,  w  którym  zmieni
przeznaczenie tej działki na parking. Stwierdził, że w tym miejscu powinien powstać 2 poziomowy
parking podziemny z 3 poziomami nadziemnymi. Z parkingu będą mogły korzystać osoby robiące
zakupy na ul. Zduńskiej, korzystające z Łowickiego Ośrodka Kultury, biorąc udział w imprezach
miejskich. Uważa, że zakup tej działki jest potrzebny gdyż samochodów będzie przybywać. 
Radna  Karina  Sędkowska-Staszewska podziękowała  za  przygotowanie  tej  uchwały.
Przypomniała,  że  o  uporządkowanie  tego  terenu  zwracała  się  do  Burmistrza  wielokrotnie.  To
miejsce od początku służyło jako parking
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Radny  Jerzy  Stobnicki  zapytał,  czy  informacja  o  sprzedaży  gruntu  pod  parking  jest  pewna.
Stwierdził, że to bardzo dobry pomysł.
Radna Zofia Wielemborek stwierdziła, jak miasto zakupi ten teren to go utwardzi. Póki co nie ma
możliwości uporządkowania tej działki.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska stwierdził, że jest innego zdania. Przypomniał,
że gdy właściciel działki zgłosił się do Rady Miejskiej z prośbą o zmianę planu zagospodarowania
przestrzennego głosował jako jedyny „za” jego zmianą. W trakcie obecnej kadencji większa liczba
Radnych była za zmianą planu zagospodarowania przestrzennego. Jednak nie został on zmieniony.
Stwierdził, że Rada powinna zgodzić się na zmianę planu zagospodarowania przestrzennego tego
teren,  tak  aby  właściciel  mógł  urządzić  działkę  według  własnych  potrzeb.  Miasto  kupując  tą
nieruchomość bierze na siebie zagospodarowanie tej działki. Budowa wielopoziomowego parkingu
będzie  bardzo  kosztowana.  Można  było  zostawić  to  w  rękach  prywatnych.  Była  propozycja
powstania w tym miejscu galerii handlowej, co by przyciągnęło mieszkańców do centrum miasta.
Obecnie centra handlowe powstają dalej od centrum co powoduje mniejszą liczbę osób kupujących
w centrum miasta. Przypomniał, że był zwolennikiem podejścia pro przedsiębiorczego. Stwierdził,
że zagłosuje przeciwko temu projektowi uchwały. 

Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko,

(stanowi załącznik)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
15 „za”, 1 „przeciw”, 5 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła większością głosów:
U c h w a ł ę  Nr LVI/384/2018

Pan Krzysztof  Kaliński Burmistrz Miasta Łowicza poinformował,  że był  to projekt uchwały
o nabyciu  nieruchomości  przez  miasto.  Inwestycja  planowana  wstępnie  przez  właściciela  nie
powstanie. Wyraził zadowolenie, że Radni wyrazili zgodę na zakup tej nieruchomości.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska stwierdził, że są silne powiązania tej uchwały
z planami powstania galerii. Najpierw utrudniono właścicielowi wykonanie tego co chciał na swojej
działce.  Właściciel  tego gruntu nic z niego nie ma,  jedynie rozkopany parking. Z tego powodu
właściciel  chce sprzedać ten teren.  To jest  konsekwencja braku przychylności  do zmiany planu
zagospodarowania przestrzennego miasta Łowicza. 
Radny Robert  Wójcik stwierdził,  że  galeria  przyciągnęła  by  kupujących  do  swoich  sklepów,
a w konsekwencji upadły by sklepy na ul. Zduńskiej. 
Pani  Anna  Gajewska,  Naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami,  Planowania
Przestrzennego i Rolnictwa poinformowała, że  zmiana planu zagospodarowania przestrzennego
zależała  od  konserwatora  zabytków.  Burmistrz  w piśmie  do właściciela  nieruchomości  napisał,
żeby  koncepcja  dot.  zagospodarowania  tego  terenu  powinna  być  zaakceptowana  przez
Wojewódzkiego  Konserwatora  Zabytków.  Gdyby  koncepcja  została  zaopiniowana  pozytywnie
Burmistrz  przedstawiłby projekt  zmiany planu zagospodarowania  przestrzennego na Sesji  Rady
Miejskiej.  
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska  stwierdził,  że  wychodzi  z  założenia  że  nie
powinno się przeszkadzać przedsiębiorcom.
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Radny Krzysztof  Olko przypomniał,  że dyskusja o galerii  handlowej  była długa.  Radni wtedy
prosili tego przedsiębiorcę, aby doszedł do porozumienia z właścicielami sąsiednich gruntów, gdyż
do końca nie spełniał wymogów do powstania miejsc parkingowych.
Radny  Grzegorz  Durka stwierdził,  że  popiera  Przewodniczącego,  aby  nie  blokować
przedsiębiorcom inicjatyw  gospodarczych.  Przedsiębiorca  zgłosił  się  o  wybudowanie  wyższego
budynku. Stwierdził, że na tym miejscu mogłyby zostać pobudowane kamienice. Wtedy Rada nie
mogłaby zablokować tej inwestycji. Stwierdził, że pomysł powstania parkingu jest bardzo dobry.
Radny Jerzy Stobnicki stwierdził, że lepszym rozwiązaniem jest budowa parkingu. Jest przeciwny
budowie centrum handlowego w centrum miasta.

15/ Projekt uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta
Łowicza,  obszar  urbanistyczny  Małszyce,  fragment  położony  przy  ul.  Poznańskiej  -
przedstawiła  Pani  Anna  Gajewska  Naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami,  Planowania
Przestrzennego i Rolnictwa.

(stanowi załącznik)

Pani  Anna  Gajewska,  Naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami,  Planowania
Przestrzennego  i  Rolnictwa  zwróciła  uwagę,  że  w  projekcie  uchwały  jest  błąd.  W §  1  oraz
uzasadnieniu  należy  wykreślić  zmiany  planu,  gdyż  jest  to  opracowany  projekt  planu.  To  jest
miejscowy plan zagospodarowania zgodny ze studium.

Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko,

(stanowi załącznik)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
21 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LVI/385/2018

16/ Projekt uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta
Łowicza  -  obszar  urbanistyczny  Bratkowice,  fragment  położony  przy  ul.  Tuszewskiej -
przedstawiła  Pani  Anna  Gajewska  Naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami,  Planowania
Przestrzennego i Rolnictwa.

(stanowi załącznik)

Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska zapytał, jaka jest wysokość bloku 4 piętrowego
na os. Bratkowice.
Pani  Anna  Gajewska,  Naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami,  Planowania
Przestrzennego i Rolnictwa poinformowała, że 4 piętrowy blok ma wysokość około 15 metrów.

Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko,

(stanowi załącznik)

18



Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
21 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LVI/386/2018

17/  Projekt  uchwały  w  sprawie  wystąpienia  do  Instytutu  Pamięci  Narodowej-  Komisja
Ścigania Zbrodni przeciwko Narodowi Polskiemu i Wojewody Łódzkiego w celu uzyskania
zgody na zmianę nazwy ulicy w Łowiczu z „ul. Żołnierzy Niezłomnych” na „ul. 17 stycznia
1649 r.” - przedstawił Radny Krzysztof Janicki.

(stanowi załącznik)

Radny Mariusz Siewiera zacytował fragment uzasadnienia „Zebranie zakończyło się wnioskiem,
aby nazwa ulicy miała następujące brzmienie «17 stycznia 1649 r.» i powszechnym w użyciu był
skrót: «17 stycznia»”. Stwierdził, że nie ma takiego zapisu w treści uchwały. Zapytał, czy w §1 nie
można dopisać, że dopuszczalne jest używanie nazwy skróconej „17 stycznia”. Poinformował, że
podobna uchwała była podejmowana w Głownie i był w niej zawarty taki zapis.
Radny Krzysztof Janicki poinformował, że w pisaniu projektu uchwały pomagali im Pani Maria
Więckowska,  Sekretarz  Miasta  oraz  Pani  Jolanta  Służalska-Mrożewska,  Radca  Prawny.
Podziękował za udzieloną pomoc. Zwrócił się z pytaniem do Pani Mari Więckowskiej Sekretarz
Miasta czy taki zapis można dopisać w uchwale. 
Pan  Krzysztof  Kaliński  Burmistrz  Miasta  Łowicza poinformował,  że  razem z  Panią  Edytą
Fabijańską, Naczelnikiem Wydziału Spraw Obywatelskich po uprawomocnieniu się Zarządzenia
Wojewody  podjęli  decyzję  o  wysłaniu  informacji  do  mieszkańców  ul.  Żołnierzy  Niezłomnych
o zmianie nazwy ulicy.
Pani  Edyta  Fabijańska,  Naczelnik  Wydziału  Spraw  Obywatelskich poinformowała,  że
w wytycznych wojewody dot. zmian meldunku napisane jest, że administracyjnej zmiany nazwy
ulicy  nie  traktujemy jako poprawki  błędów.  W ustawie  o  ewidencji  ludności  napisane  jest,  że
usuwanie niezgodności danych wymaga wysłania informacji. Zmiana nazwy ulicy z 17 stycznia na
ul. Żołnierzy Niezłomnych nie jest traktowana jako usuwanie niezgodności. W związku z tym nie
ma  obowiązku  wysyłania  informacji  do  każdego  z  mieszkańców,  któremu  zmieniono  adres
w rejestrze mieszkańców. Zmieniono adres około 130 osobom. 
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta Łowicza przypomniał, że w art. 5 ustawy o  zakazie
propagowania komunizmu lub innego ustroju totalitarnego przez nazwy jednostek organizacyjnych,
jednostek  pomocniczych  gminy,  budowli,  obiektów  i  urządzeń  użyteczności  publicznej  oraz
pomniki jest zapis „1. Pisma oraz postępowania sądowe i administracyjne w sprawach dotyczących
ujawnienia w księgach wieczystych oraz uwzględnienia w rejestrach, ewidencjach i dokumentach
urzędowych zmiany nazwy dokonanej na podstawie ustawy są wolne od opłat. 2. Zmiana nazwy
dokonana na podstawie ustawy nie  ma wpływu na ważność dokumentów zawierających  nazwę
dotychczasową.” Informował o tym mieszkańców na spotkaniu. 
Radny  Grzegorz  Durka poinformował,  że  jest  za  pozostawieniem  nazwy  ul.  Żołnierzy
Niezłomnych.  Przypomniał,  że  w  Łowiczu  wielokrotnie  były  zmiany  nazwy  innych  ulic
i mieszkańcy problemu nie robili. 
Radny  Krzysztof  Janicki stwierdził,  że  można  to  dopisać  do  uchwały  w  §1  „w  użyciu
powszechnym używanie skrótu «17 stycznia». Stwierdził, że mieszkańcy zostali zaskoczeni zmianą
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nazwy ulicy.  Uważa, że systemem nakazowo-rozdzielczym nie można odebrać komuś godności.
Wojewoda mógł  poprosić  o  przeprowadzenie  konsultacji  ze  względu niezgodność  nazwy ulicy
z ustawa dekomunizacyjną.  Wtedy mieszkańcy mieliby  możliwość  wypowiedzenia  się.  Obecnie
mieszkańcy  zostali  postawieni  przed  faktem  dokonanym,  bez  możliwości  obrony.  Poprosił
o pozytywnie zaopiniowanie tej uchwałę.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska stwierdził, że Prawo i Sprawiedliwość szło do
wyborów z hasłem dekomunizacji i obecnie tę obietnicę wyborczą spełnia. Wyraził zdziwienie, że
ktoś może być zaskoczony zmianą nazwy ulicy wynikającą z ustawy dekomunizacyjnej, ponieważ
w mediach było o tym głośno. Zwrócił uwagę, że do miasta wpłynęło pismo z dnia 22 grudnia
2016 roku,  w którym  Wojewoda  sugeruje  cyt.  „przegląd  nazewnictwa  stosowanego  w państwa
gminie w wymienionym zakresie w celu podjęcia ewentualnych działań dla realizacji obowiązku
określonego w powołanym przepisie w terminie w nim zawartym. Jednocześnie informuje, że IPN
deklaruje,  że jest  w stanie  wspomóc państwa działania  zmierzające do zmiany obecnych nazw.
Warunkiem takiego wsparcia polegającego na przygotowaniu opinii  historycznych w formie not
i biogramów na temat patronów, ulic oraz upamiętnionych w ich nazwie wydarzeń jest wystąpienie
o  opinię  odnoszącą  się  do  konkretnej  nazwy  oraz  przedstawienie  dokumentacji  okoliczności
nadania danego patronatu czy nazwy.” Zapytał czy z miasta wyszła taka opinia, czy miasto pytało
o takie nazwy. Wspomniał, że w mieście jest kilka nazw, które budziły wątpliwości – ul. Radziecka,
ul. Wyzwolenia. W Głownie zmieniono dwie nazwy ulicy: 18 stycznia i Wyzwolenia. Dodano do
nazwy ulic rok: 18 stycznia 1493 roku, Wyzwolenia 1918 roku. Zwrócił uwagę, że w Głownie to
Burmistrz wystąpił z inicjatywą. Wojewoda wysłał do miasta pismo w dniu 14 lipca 2017 roku,
w którym przypominał o dopełnieniu obowiązku przyjrzenia się nazwom. Trudno, żeby środowisko
Prawa i Sprawiedliwości, które jest za dekomunizacją było za tą uchwałą. Mieszkańcy nie muszą
zmieniać dokumentów zgodnie z zacytowanym przez Burmistrza paragrafem, a zmiany w księgach
wieczystych są bezpłatne. Uchwała ta spowoduje, że mieszkańcy będą mieli większe problemy. 
Radny Mariusz Siewiera wyraził ubolewanie, że wcześniej ten temat nie był poruszany na Sesji
Rady Miejskiej i Rada wcześniej nie mogła zareagować na zmianę ulic. Poinformował, że nie ma
uzasadnienia do uchwały w sprawie nadania nazwy ulicy 17-ego stycznia. Stwierdził, że Wojewoda
uznał,  którego  roku to  dotyczy  nazwa ulicy  i  postanowił  ją  zdekomunizować.  Złożył  wniosek
o dopisanie w §1 po kropce nowe zdanie ”przy używaniu nazwy ulicy dopuszcza się stosowanie
skrótu «17 stycznia»”. Mieszkańcy chcą by nazwa ulicy została zmieniona. Przypomniał, że Pani
Katarzyna Kranik-Saleh, Radca Prawny na ostatniej sesji informowała, że nazwa ulicy może być
datą z kartki  z kalendarza.  Stwierdził,  że  uchwała w sprawie wystąpienia  do Instytutu Pamięci
Narodowej-  Komisja  Ścigania  Zbrodni  przeciwko  Narodowi  Polskiemu i Wojewody Łódzkiego
w celu uzyskania  zgody na zmianę  nazwy ulicy w Łowiczu z  „ul.  Żołnierzy Niezłomnych” na
„ul. 17  stycznia  1649  r.”  nie  jest  zmianą  nazwy  ulicy.  Poinformował,  że  jest  za  tym,  żeby
realizować wolę mieszkańców, a mieszkańcy chcą zmiany nazwy ulicy.
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska  stwierdził,  że biorąc  pod  uwagę  kontekst
historyczny jest oczywiste, że data 17 stycznia dotyczyła roku 1945.
Radny  Jakub  Wolski zaproponował  nazwanie  tej  ulicy  im.  Jana  II  Kazimierz  Wazy  skoro
mieszkańcy chcą uczcić to, że był w Łowiczu.
Radna Zofia  Kroc popiera  prośbę  mieszkańców.  Mieszkańcy przyzwyczaili  się  do  tej  nazwy.
W przyszłości powstaną nowe ulice, jedną z nich będzie można nazwać ul. Żołnierzy Niezłomnych.
Radny  Robert  Wójcik stwierdził,  że  nie  wolno  interpretować  zapisów.  Wojewoda  nie  miał
podstawy stwierdzić, ze nazwa ulicy 17 stycznia dotyczyła 1945 roku, gdyż nie było do tej uchwały
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uzasadnienia. Propozycja Radnego Wolskiego jest nie odpowiednia. Mieszkańcy chcą utrzymania
starej nazwy ulicy. 
Rana Zofia Wielemborek stwierdziła, że nie przeszkadza jej nazwa ul. Żołnierzy Niezłomnych.
Ta uchwała jest  z inicjatywy mieszkańców osiedla Górki.  Radni powinni słuchać mieszkańców.
Zaproponowała pozytywne przegłosowanie uchwały. 
Radny Józef  Szczepanik poinformował,  że  mieszkańcy  na  zebraniu  wyrazili  swoją  wole,  aby
wrócić do nazwy ul. 17 stycznia. Należy uszanować wolę mieszkańców. Stwierdził, że ul. Żołnierzy
Niezłomnych  jest  zacną  nazwa,  i  należy  uhonorować  ludzi,  którzy  oddali  swoje  życie.
W przyszłości  może  znajdzie  się  ulica,  gdzie  bardziej  się  uhonoruje  tych  ludzi.  Dawna
ul. 17 stycznia jest uliczka typowo osiedlową. Poprosił o przyjęcie projektu uchwały.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska  stwierdził, że na wniosek formalny Mariusza
Siewiery jest  za  wcześnie.  Dopisanie  tego zdanie  powinno być  po pozytywnym  zaopiniowaniu
przez IPN i Wojewodę Łódzkiego. 
Radny Mariusz  Siewiera poinformował,  że  też  tego nie  jest  pewien,  dlatego  skierował  swoje
pytanie  do  Radcy  Prawnego.  Nie  ma  pewności,  czy  później  będzie  możliwość  dopisania
i ingerowania w treść po akceptacji wojewody.
Pani  Maria  Więckowska,  Sekretarz  Miasta poinformowała,  że  jest  możliwość  dopisania
używania nazwy skróconej.  
Pani  Anna  Gajewska,  Naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami,  Planowania
Przestrzennego i Rolnictwa zaproponowała w §1 po słowach „ul. 17 stycznia 1649 r.” dopisanie 
„- o nazwie skróconej 17 stycznia”. 
Radny Mariusz Siewiera zmienił wniosek, aby w §1 po słowach „ul. 17 stycznia 1649 r.” dopisać
„- o nazwie skróconej 17 stycznia”.  

Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko,

(stanowi załącznik)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie wniosku formalnego o dopisanie 
„- o nazwie skróconej 17 stycznia” w §1 po słowa „ul. 17 stycznia 1649 r.”.

14 „za”, 4 „przeciw”, 3 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie zmienionego projektu uchwały.
14 „za”, 5 „przeciw”, 2 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła większością głosów:
U c h w a ł ę  Nr LVI/387/2018

Radny  Krzysztof  Janicki  podziękował  za  poparcie  uchwały.  Poprosił  Burmistrza  o  dobre
poprowadzenie tej uchwały, aby opinie Wojewody były pozytywne. 

Przewodniczący Rady Miejskiej ogłosił przerwę do godziny 14.00
Po przerwie

Ad. 9
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Informację  o  działaniach  w  okresie  między  Sesjami  –  przedstawił  Pan  Krzysztof  Kaliński
Burmistrz Miasta.

(stanowi załącznik)

Radny Robert Wójcik zapytał, czy miasto ma zapewnione fundusze na podwyżki dla nauczycieli.
Według  danych  Związku  Miast  Polskich  podwyżka  dla  nauczycieli  została  wyliczona  jakby
w Polsce pracowało 540 000 nauczycieli, a nauczycieli jest 590 000, więc wychodzi, że nie będą
w pełni zabezpieczone środki na ten cel.  Państwo nie pokryje w 100% podwyżek.  Zapytał,  kto
został  zatrudniony na prezesa spółki  Zakładu Utrzymania  Miasta,  kto jest  w radzie  nadzorczej.
Zapytał, czy coś się dzieje w sprawie Związku Międzygminnego „Bzura”. Kto został zatrudniony
na Inspektora w Wydziale Organizacyjnym? Poinformował, że w dniu 8 marca 2018 roku odbyła
się uroczystość „Uwolnić cyfrę”, a zaproszenie za pośrednictwem Poczty Polskiej dostarczyła w
dniu  9  marca  2018  roku.  Poprosił  o  zareagowanie  w  tej  sprawie  na  Poczcie  Polskiej  lub
dostarczanie zaproszeń Radnym w inny sposób.
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta Łowicza poinformował, że na sesji w dniu 22 lutego
2018 roku zapraszał Radnych na uroczystość „Uwolnić cyfrę”. Co roku uroczystość ta odbywa się
w dniu 8 marca 2018 roku o godz. 11.00. W sprawie Związku Międzygminnego Bzura nie została
wyznaczona rozprawa apelacyjna. W Urzędzie Miejskim ostatnio zostało przeprowadzonych kilka
konkursów:  do  Wydziału  Gospodarki  Gruntami,  Planowania  Przestrzennego  i  Rolnictwa;  do
Wydziału  Spraw  Społecznych,  do  Wydziału  Spraw  Komunalnych  oraz  2  do  Wydziału
Finansowego. Na Inspektora w Wydziale Organizacyjnym została wybrana Pani Katarzyna Słoma,
spośród  trzech  kandydatek  okazała  się  najlepsza.  Spółka  ZUM  jest  obecnie  w  organizacji.
Najlepszym kandydatem na prezesa okazała  się  Pani  Anna Sarwa-Gajek.  Została  wybrana  rada
nadzorcza w składzie: Arkadiusz Podsędek, Paweł Gawroński, Małgorzata Zabost. 
Pani Małgorzata Nowak, Naczelnik Wydział Spraw Społecznych poinformowała, że środki na
zapowiadane  5%  podwyżki  pensji  nauczycieli  są  zabezpieczone  w  budżecie  każdej  miejskiej
placówki szkolnej i przedszkolnej. W kwietniu i maju Wydział Spraw Społecznych będzie pracował
nad organizacją nowego roku szkolnego, nad arkuszami kalkulacyjnymi. Poinformowała, że trudno
przewidzieć czy w dniu 1 września 2018 roku wystarczy środków na podwyżki dla nauczycieli.
Radny Mariusz Siewiera zapytał, czy może otrzymać akt założycielski spółki. 
Radny Jerzy Stobnicki zwrócił uwagę na osobiste zaangażowanie Burmistrza oraz pracowników
urzędu  w  organizację  jarmarku  świątecznego.  Było  dużo  ciekawych  atrakcji  dla  dzieci.  Była
również kapela góralska.  Było dużo osób również spoza Łowicza.  Wystawcy zadowoleni,  gdyż
dużo osób było zainteresowanych zakupami. Wielu osobom spodobało się jajko wielkanocne na
Starym Rynku. Przypomniał, że był wnioskodawcą jarmarków świątecznych. Organizację takich
imprez popierała Radna Zofia Kroc i Radna Zofia Wielemborek.
Radny Krystian Cipiński stwierdził, że organizacja jarmarku świątecznego jest super pomysłem.
Podziękował Michałowi Zalewskiemu za zaangażowanie w organizację jarmarków świątecznych.
Jajo wielkanocne jest super pomysłem, w internecie pojawiło się wiele pozytywnych komentarzy.
Zwrócił uwagę, że zostały zmodernizowane daszki na słupach ogłoszeniowych. Wyglądają bardzo
dobrze.

Rada Miejska przyjęła Informację o działaniach w okresie między Sesjami.

Ad. 10
Interpelacje, zapytania, sprawy różne.
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Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Pan  Michał  Trzoska poinformował,  że  odpowiedzi  na
interpelacje i zapytania Radnych zostały udzielone w terminie.

Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska poinformował, że do Rady Miejskiej wpłynęło
pismo z Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony Środowiska. Wpłynęło pismo mieszkańców 3 Maja
dotyczące protestu w sprawie działalności firmy „Art.-Piwnica”, ul. 3 Maja (muzeum). 
Wpłynęło  pismo  od  posła  na  Sejm  Rzeczpospolitej  Polskiej  o  podjęcie  uchwały  w  sprawie
chwilowego wstrzymania przekazywania naliczonych środków pieniężnych dla Izb Rolniczych do
chwili  podjęcia  przez  Sejm  RP  poprawki  do  ustawy  z  dnia  14  grudnia  1995  roku  o  Izbach
Rolniczych.

(stanowią załączniki)

Wiceprzewodniczący  Rady  Miejskiej  Pan  Marek  Boroski  zaprosił  na  Ogólnopolskie  Targi
Pszczelarskie oraz obchody 80-lecia Regionalnego Koła Pszczelarzy w Łowiczu w dniu 15 kwietnia
2018  roku.  Pszczelarstwo  to  ważna  dziedzina  naszego  życia.  Na  targach  pojawi  się  około  40
wystawców  z  całej  Polski.  Podziękował  za  pomoc  w  przygotowaniach  tej  uroczystości  Panu
Krzysztofowi  Kalińskiemu  Burmistrzowi  Miasta;  Panu  Michałowi  Zalewskiemu,  Kierownikowi
Biura  ds.  Kultury,  Sportu,  Turystyki  i  Organizacji  Pozarządowych;  Panu  Maciejowi
Malangiewiczowi, Dyrektorowi Łowickiego Ośrodka Kultury, Starostwu Powiatowemu w Łowiczu
i sponsorom. Poprosił  o zainteresowanie się jak ważną dziedziną gospodarki jest  pszczelarstwo.
Główna cześć uroczystości odbędzie się w restauracji „Szkiełka” z powodu remontu zadaszenia na
muszli koncertowej. 
Poinformował,  że  obecnie  wykonywana  jest  kanalizacja  na  ul.  Zielonej.  Podziękował  za
wykonywanie  tej  inwestycji.  Poprosił  o  wymianę  wszystkich  zasuwów  wodociągowych  na
ul. Zielonej. Zapytał, co dzieje się w sprawie modernizacji oczyszczalni ścieków. Umowa została
podpisana w 2017 roku, a żadne prace nie są wykonywane. 
Radny Krystian Cipiński złożył zapytanie w sprawie zakupu i usytuowania słupa ogłoszeniowego
w parku Błonie. 

(stanowi załącznik)
Poinformował, że może być zamontowana tablica.
Radny  Mariusz  Siewiera zapytał,  kiedy  powstanie  próg  zwalniający  na  ul.  Górnej.  Poprosił
o wyjaśnienie  treści  decyzji  Samorządowego  Kolegium  Odwoławczego  w  Skierniewicach  po
rozpatrzeniu  odwołania  złożonego przez  Pana Przemysława  Jabłońskiego Dyrektora  Pijarskiego
Gimnazjum Królowej Pokoju w Łowiczu od decyzji Burmistrza Miasta Łowicza zobowiązującej do
zwrotu  dotacji  podmiotowej  w kwocie 40808,93 zł  przyznanej  na  częściowe pokrycie  kosztów
bieżących funkcjonowania placówki oświatowej. Poprosił o przekazanie tej decyzji. Zapytał, jakie
zasady obowiązują przy sprzedaży na chodnikach miejskich.
Radny Robert Wójcik podziękował za odpowiedź na interpelacje w sprawie budowy chodnika
przy ul.  Wygoda.  Wyraził  swoje zdziwienie,  że miasto nie znajdzie  środków na wykonanie tej
inwestycji.  Poinformował,  że  do  dnia  12  marca  2018  roku  był  termin  złożenia  nowych  taryf
dotyczących zaopatrzenia w wodę oraz odprowadzania ścieków do Państwowego Gospodarstwa
Wodnego  Wody  Polskie  Zarząd  Zlewni  w  Łowiczu.  Poprosił,  żeby  Dyrektor  Zakładu  Usług
Komunalnych  przedstawił  nowe  taryfy.  Zapytał,  czy  nowe  taryfy  zgłasza  Zakład  Usług
Komunalnych czy Urząd Miejski. Jeśli taryfy zgłasza Zakład Usług Komunalnych to czy Burmistrz
wyraził zgodę na podwyżki w taryfach. 
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Poprosił o naprawę kostki przy posesji na ul. Bawełnianej 9, krawężnika i kostki na skrzyżowaniu
ul.  Kolejowej  z  ul.  Kaliską,  oraz  załatanie  dziur  w  jezdni  na  ul.  Powstańców,  ul.  Kolejowej,
ul. Radzieckiej, ul. Czajki.
Radny Krzysztof Janicki poprosił o wymianę spalonego halogenu oświetlającego plac zabaw na
os. Górki. Złożył wszystkim Radnym, Burmistrzowi i pracownikom Urzędu Miejskiego życzenia
z okazji Świąt Wielkanocnych.
Radny Paweł Pięta podziękował Panu Bogusławowi Bończakowi, Zastępcy Burmistrza Miasta za
zamiar  przygotowania  wizualizacji  wiaduktu  i  dróg  dojazdowych.  Poprosił  w  imieniu  Zarządu
Osiedla Kostka o kosztorys  budowy utwardzenia  pod kontener.  Zwrócił  uwagę,  że w budżecie
obywatelskim zadanie nazywało się „wykonanie wiat i utwardzenia na kontenery”, a nie pod jeden
kontener.  Przypomniał,  że  rozmawiał  z  Panem  Grzegorzem  Pełką,  Naczelnikiem  Wydziału
Inwestycji  i Remontów  o  utwardzeniu  pod  kontenery  w  kilku  miejscach.  Mieszkańcy  osiedla
Kostka mają żal, że tylko w jednym miejscu zostało to wykonane. Poinformował, że na Komisji
Gospodarczej i Rozwoju Miasta omawiany był temat oferty inwestycyjnej miasta. Przypomniał, że
Pan  Michał  Zalewski,  Kierownik  Biura  ds.  Kultury,  Sportu,  Turystyki  i  Organizacji
Pozarządowych,  ma  za  zadanie  wykonania  atrakcyjnej  oferty  inwestycyjnej  miasta  w  formie
broszury. Zaproponował, żeby zlecić wszystkim pracowników związanym z przygotowaniem takiej
oferty wniesienia wkładu do tego dokumentu. Pan Michał Zalewski by jedynie zebrał to w całość.
Nie chciałby, żeby Pan Michał Zalewski był obciążony wykonaniem takiej oferty od początku do
końca.  Wyraził  zadowolenie,  że pracownicy Urzędu wykorzystują techniki audio-wizualnych na
posiedzeniu Sesji. Poinformował, że w dniu 31 marca 2018 roku minie 99 lat odkąd pierwsza Rada
obradowała w Łowiczu.
Radny  Jakub  Jędrachowicz poinformował,  że  na  spotkaniu  z  mieszkańcami  w  Szkole
Podstawowej nr 7 Burmistrz obiecał dokończenie ul. Braterskiej. Zapytał, czy będzie to wykonane.
Poinformował, że na końcu osiedla Bratkowice za blokiem nr 45 przy ul. Bursztynowej jest dziki
przejazd od ul. Bursztynowej na os. Bratkowice. Zapytał czy możliwe jest utwardzenie terenu za
kotłownią, tak aby mieszkańcy mogli bezpośrednio dojechać do ul .Tuszewskiej. 
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska zapytał, kiedy zostanie wykonane poszerzenie
wyjazdu z  ul. Młodzieżowej w ul. Tuszewską.
Pan  Krzysztof  Kaliński  Burmistrz  Miasta  Łowicza podziękował  za  zaproszenie  na
Ogólnopolskie  Targi  Pszczelarskie.  Trwają  prace  przygotowanie  do  gruntownych  prac  przy
modernizacji  oczyszczalni  ścieków.  Wykonanie  wiat  oraz  utwardzenie  terenu  pod  kontener
wyniosło  54 000  zł.  Stwierdził,  że  to  Burmistrz  sam  będzie  zlecał  wykonywanie  zadań  Panu
Michałowi Zalewskiemu. Odnośnie poszerzenia wjazdu na ul. Młodzieżowej odbyły się już trzy
spotkania. Poprosił o cierpliwość w związku z wykonywaniem tej inwestycji.  Na ich wykonanie
jest cały 2018 rok. 
Pan  Janusz  Michalak,  Dyrektor  Zakładu  Usług  Komunalnych poinformował,  że  do  dnia
12 marca 2018 roku był  termin  składania  nowych taryf  dotyczących zaopatrzenia  w wodę oraz
odprowadzania ścieków do Państwowego Gospodarstwa Wodnego Wody Polskie Zarząd Zlewni
w Łowiczu. Wody Polskie są regulatorem taryf i Burmistrz nie ma obowiązku zatwierdzania ich.
Jednak propozycja  taryf  została  przedstawiona Burmistrzowi.  Nie wiadomo jakie  opłaty będzie
wnosił Zakład Usług Komunalnych na rzecz Wód Polskich. Zakład Usług Komunalnych skorzystał
z pomocy specjalistów w zakresie tworzenia taryf. Procentowe podwyżki za cenę ścieków i wody
odnoszą się do ceny bieżących z 2018 roku. Nowe stawki wejdą w życie od dnia 12  czerwca 2018
roku. Wzrost cen dla gospodarstw domowych wyniesie 2% dla wody i 5% dla ścieków. Pierwsza
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propozycja  podwyżek  cen  za  ścieki  wynosiła  8%.  Podwyżka  jest  mniejszą,  gdyż  nie  została
wliczona cała amortyzacja za ścieki. Wyliczenia zostały wykonane zgodnie z prawem. 
Radny Robert  Wójcik zapytał,  czy  kolejne  podwyżki  będą  zawierały  wcześniejsze  podwyżki
procentowe.
Pan  Janusz  Michalak,  Dyrektor  Zakładu  Usług  Komunalnych poinformował,  że  podwyżki
procentowe są naliczane na podstawie ceny obowiązującej w dniu dzisiejszym. 
Radny Robert Wójcik zapytał, czy podwyżki liczy od tej podwyższonej kwoty.
Pan Janusz Michalak, Dyrektor Zakładu Usług Komunalnych poinformował,  że nie. Zakład
Usług  Komunalnych  rozpoczął  już  łatanie  dziur  m.  in.  na  ul.  Strzeleckiej,  Nadbzurzańskiej,
w Alejkach  Sienkiewicza.  Na  ul.  Zielonej  rura  wodociągowa  została  przecięta  ze  względu  na
kolizje na przyłączu wodociągowym. Poinformował, że przy inwestycjach, ZUK wymienia zasuwy.
Poinformował,  że przy modernizacji  oczyszczalni ścieków miasto nie ma podpisanej umowy na
nadzór  inwestorski.  Sprawa  trafiła  do  Wojewódzkiego  Sądu  Administracyjnego.  Firma,  która
przegrała  w  Krajowej  Izbie  Odwoławczej  odwołała  się  od  wyroku.  Poprosił  również
o zabezpieczenie powództwa, czyli nie podpisywanie umowy. Miasto po wyroku KIO ogłosiło kto
wygrał  postępowanie  przetargowe.  Została  podjęta  decyzja  o  podpisaniu  umowy na  inspektora
zastępczego.  Jest  to  miejscowy  inżynier  z  dużym  doświadczeniem.  Obecnie  trwa  wymiana
korespondencji z firmą wykonawczą w sprawie ilości przedstawicieli  oraz spełniania  wymogów
formalnych przez przedstawicieli. 
Radny Mariusz Siewiera zapytał, czy amortyzacja, która jest finansowana ze środków z dotacji
jest uwzględniana w kosztach Zakładu Usług Komunalnych.
Pan Janusz Michalak, Dyrektor Zakładu Usług Komunalnych poinformował, że ZUK nie ma
amortyzacji gdyż zakład nie ma majątku z funduszy unijnych. 
Pani  Małgorzata  Nowak,  Naczelnik  Wydział  Spraw Społecznych poinformował,  że  decyzja
SKO została przekazana do mediów. Kserokopia decyzji zostanie przekazana Radnemu Mariuszowi
Siewierze. Samorządowego Kolegium Odwoławczego uchyliło decyzję Burmistrza Miasta Łowicza
zobowiązującą  do zwrotu dotacji  podmiotowej  w kwocie  40808,93 zł  przyznanej  na częściowe
pokrycie  kosztów  bieżących  funkcjonowania  placówki  oświatowej,  ze  względu  na  uchybienia
w procedurze administracyjnej. Uchybienia dotyczą terminów, zawiadomieniu strony o wszczęciu
postępowania  administracyjnego.  Decyzja  powinna  być  wydana  na  podstawie  ordynacji
podatkowej, a nie ustawy o finansach publicznych
Radny Mariusz Siewiera zapytał, co będzie dalej działo się w tej sprawie. 
Pani Małgorzata Nowak, Naczelnik Wydział Spraw Społecznych poinformował, że następnego
dnia po otrzymanej  odpowiedzi  z  SKO, zgodnie z  Kodeksem Postępowania  Administracyjnego
zostało wszczęte  nowe postępowanie administracyjne.  Strona postępowania,  czyli  Zakon Ojców
Pijarów,  jako  organ  prowadzący  został  poinformowany  o  wszczęciu  postępowania.  Decyzja
zostanie wydana ponownie. Poinformowała, że decyzja została wydana 31 stycznia 2018 roku, aby
uniknąć odsetek. 
Radny Robert Wójcik poinformował, że Zakon Ojców Pijarów jako strona postępowania może
brać  czynny  udział  w  postępowaniu  administracyjnym.  Przypomniał  słowa  Burmistrza,  że
zwiększona dotacja dla Szkoły Pijarskiej może być przyznana na początku roku. Z odpowiedzi na
interpelację wynika,  że możliwość zwiększenia dotacji  istnieje w każdym czasie.  W piśmie nie
została zawarta odpowiedź na pytanie:  czy Gimnazjum Pijarskie musiałaby zwrócić zwiększoną
dotację,  jeśli  po  przeliczeniach  w  październiku  koszt  na  jednego  ucznia  by  się  zmniejszył.
Zacytował  ostanie  zdanie odpowiedzi  na interpelację  „Oznacza to,  że dotacja  do szkoły na rok
2017,  winna  być  rozliczona  w  oparciu  o  przepisy  ustawy o  systemie  oświaty”.  Stwierdził,  że
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interpelacja dotyczyła roku 2018. Jeśli jest możliwość zwiększenia dotacji to nie logiczne jest to,
żeby szkoła musiała zwrócić dotację.
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta Łowicza poinformował, że miasto przeliczyło dotacje
na  podstawie  wydatków  w miejskich  szkołach  z  oddziałami  gimnazjalnymi.  Koszt  na  jednego
ucznia zmalał.  Zapytał,  czy Rada chce teraz zwiększyć  dotację  dla Szkoły Pijarskiej  i  przez to
zmniejszyć  dotację  na uczniów szkół  miejskich.  Dotacja powinna wynosić  tyle  samo dla  szkół
miejskich jak i  dla  szkół  pijarskich.  Jeśli  dotacja  zostanie  zwiększona to  potem będzie  wymóg
zmniejszenia  dotacji.  Zapytał,  czy  Radni  chcą  dzielić  uczniów.  Stwierdził,  że  dotacja  została
wyliczona  dobrze.  Regionalna  Izba  Obrachunkowa  na  kontroli  sprawdzi  także  prawidłowość
wyliczenia dotacji. W Gimnazjum Pijarskim było o 55 uczniów mniej i stąd wynika zmniejszenie
dotacji.
Radny Mariusz Siewiera poinformował, że w przypadku drastycznej zmiany wysokości dotacji
szkole nie będzie można zabrać więcej niż np. 25%. Na tym etapie Radni zadają pytania i oczekują
odpowiedzi. Jeśli odpowiedzi Radnych nie satysfakcjonują to zadają pytania pomocnicze.
Pani Małgorzata Nowak, Naczelnik Wydział Spraw Społecznych poinformowała,  że od dnia
1 stycznia  2018  roku  w  zakresie  trybu  udzielania  i  rozliczania  dotacji  obowiązuje  ustawa
o finansowaniu  zdań  oświatowych.  Do  roku  2017  roku  zastosowanie  miała  ustawa  o  systemie
oświaty. Jeśli dotacja dotyczy roku 2017 roku to należy odnieść się do obowiązujących przepisów
w 2017 roku. Nie można zastosować art. 39 z ustawy o finansowaniu zadań oświatowych. Jeśli
uczeń gimnazjum w szkole miejskiej kosztował 800 zł to miasto musi przekazać taką samą kwotę
na ucznia Gimnazjum Pijarskiego. W ustawie o finansowaniu zadań oświatowych jest przepis, że
w szczególnie uzasadnionych przypadkach Rada może zwiększyć dotacje. Jednak ustawodawca nie
określił co znaczy szczególnie uzasadniony przypadek. 
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta Łowicza stwierdził, że odniósł wrażenie, że pytania są
zadawane dla tematu. Zmniejszenie dotacji wynika z mniejszej liczby uczniów. Połowa wydatków
na oświatę to subwencja rządowa, a drugą połowę miasto dokłada z własnych środków. Zapytał,
czy Radni chcą aby uczeń szkoły pijarskiej otrzymał większą dotację niż uczeń szkoły miejskiej.
Pani  Małgorzata  Nowak,  Naczelnik  Wydział  Spraw  Społecznych poinformowała,  że
w 2017 roku  w  metryczce  subwencji  oświatowej  na  ucznia  gimnazjum  jest  kwota  5 292  zł.
Natomiast  według  przeliczeń  w  październiku  2017  roku  koszt  na  jednego  ucznia  gimnazjum
wyniósł 8 501 zł.  Różnicę między tymi  kwotami dokłada miasto.  Każdą złotówkę dołożoną do
ucznia szkoły miejskiej otrzyma także uczeń szkoły pijarskiej.
Radny Mariusz Siewiera stwierdził, że stara się zrozumieć wyjaśnienia Pani Małgorzaty Nowak,
Naczelnika Wydziału Spraw Społecznych. Jednak w ustawie jest możliwość przekazania większej
dotacji.  Zapytał,  czy  Gimnazjum  Pijarskie  musiałaby  zwrócić  zwiększoną  dotację,  jeśli  po
przeliczeniach w październiku koszt na jednego ucznia by się zmniejszył.
Pan  Krzysztof  Kaliński  Burmistrz  Miasta  Łowicza zapytał,  czy  szczególnie  uzasadnionym
przypadkiem jest zmniejszenie się liczby uczniów w gimnazjach. Od września 2017 roku przybyło
uczniów w Pijarskiej Szkole Podstawowej, gdyż doszła klasa VII. Dlatego w styczniu 2018 roku
Pijarska Szkoła Podstawowa otrzymała większą dotację. 
Pan Paweł Gawroński, Naczelnik Wydziału Spraw Komunalnych poinformował, że handel na
ulicach reguluje ustawa o drogach publicznych. Jedyną formę, którą ustawodawca dopuszcza jest
obsługa  użytkowników  ruchu.  Jest  jeszcze  akt  prawa  miejscowego  w  postaci  dekretu  Miasta
Łowicza z 1994 roku o zakazie handlu na placach i ulicach miasta. W dekrecie wprost jest napisane,
że zakazuje się handlu na placach i ulicach miasta Łowicza. Burmistrz Ireneusz Jabłoński stosował
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indywidualne  zezwolenia  na  handel  kwiatami  na  Starym  Rynku.  Osoby,  które  otrzymały
zezwolenia już nie żyją, więc zezwolenia wygasły w sposób naturalny. 
Radny Mariusz Siewiera zapytał, kiedy zostanie zamontowany próg zwalniający na ul. Górnej. 
Pan Paweł Gawroński, Naczelnik Wydziału Spraw Komunalnych poinformował, że do  miasta
wpłynęły dwa wnioski o progi zwalniające. Na wykonanie progu zwalniającego na ul. Górnej został
wykonany  projekt  organizacji  ruchu.  Dokumenty  są  wszystkie  przygotowane.  Zaproponował
powierzenie  wykonania  tej  inwestycji  przez  Zakład  Utrzymania  Miasta.  Inwestycja  zostanie
wykonana.
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska  przypomniał  o  obowiązku  złożenia  przez
Radnych oświadczeń majątkowych do dnia 30 kwietnia 2018 roku. 

Ad. 11
Przewodniczący Rady Miejskiej  –  poinformował,   że następna Sesja planowana jest  na dzień
24 kwietnia 2018 r. godz. 12.00.
W planie Sesji zaplanowano:

1. Sprawozdanie  z  realizacji  programu  współpracy  z  organizacjami  pozarządowymi  oraz
podmiotami  o których mowa w art. 3ust. 3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003r. o działalności
pożytku publicznego i wolontariacie za 2017 rok.
2. Ocena zasobów pomocy społecznej za rok 2017 dla Gminy Miasta Łowicz.

Informację  o  planowanych  posiedzeniach  komisji  w  miesiącu  kwietniu  2018r.  przedstawił
Przewodniczący Rady Miejskiej.

Ad. 12
Przewodniczący Rady Miejskiej podziękował za dyskusję i udział w obradach.
Na tym zakończono obrady LVI Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu.

 
Protokołowała:

Katarzyna Marczak 

Jadwiga Kardijalik

Sekretarz Sesji: Zofia Wielemborek
Przewodniczący Rady:

Michał Trzoska
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